
Βαρεσαν "κανόνι" οι τράπεζες σπέρµατος!

18.10.2011 

Στέρεψαν τα ελληνικά 
αποθέµατα στις τράπεζες 
σπέρµατος. Οι Ελληνες δότες 
αποτελούν πλέον είδος προς 
εξαφάνιση, µε αποτέλεσµα οι 
Ελληνίδες να τεκνοποιούν µε 
εισαγόµενο σπέρµα, το οποίο 
προέρχεται κυρίως από τη 
∆ανία και την Ισπανία. Τα 
δύο τελευταία χρόνια που η 
χώρα µαστίζεται από την 
οικονοµική κρίση λεγόταν ότι 
το µόνο «επάγγελµα» που 
βρισκόταν σε άνθιση ήταν 
αυτό του δότη σπέρµατος.

Οι Ελληνες έσπευδαν να 
δωρίσουν σπέρµα για να 
εισπράξουν 200 ευρώ και να 
λύσουν έτσι τρέχοντα 
οικονοµικά τους θέµατα. 
Τελικά, όπως αποδεικνύεται 
από τις δηλώσεις των 
υπευθύνων του χώρου, 
επρόκειτο για έναν µύθο. Οι 

Ελληνες δότες λιγοστεύουν χρόνο µε τον χρόνο, µε αποτέλεσµα οι ελληνικές τράπεζες σπέρµατος να κατεβάζουν ρολά, 
ενώ αντίθετα οι ξένες εταιρείες να κάνουν χρυσές δουλειές. «Εµείς είχαµε στα Γιάννενα ένα υποκατάστηµα 600 τ.µ. κοντά 
στο πανεπιστήµιο, και θεωρούσαµε ότι µπορούµε να βρούµε εύκολα δότες, αλλά τελικά το κλείσαµε πριν από δύο 
εβδοµάδες. Μέσα σε δύο χρόνια είχαν εµφανιστεί µόνο δέκα άτοµα» αναφέρει στην «Espresso» ο βιοχηµικός-
εµβρυολόγος Ευθύµιος Ιππίκογλου, υπεύθυνος της τράπεζας Serum.  
 
«Ολα αυτά που λέγονται ότι λόγω της οικονοµικής κρίσης αυξήθηκαν οι δότες σπέρµατος στην Ελλάδα είναι µύθος. ∆εν 
είναι στη νοοτροπία των Ελλήνων να γίνονται εύκολα δότες σπέρµατος. Στο εξωτερικό είναι διαφορετικά τα πράγµατα. ∆εν 
είναι θέµα ενηµέρωσης ή διαφήµισης, απλώς ο Ελληνας δεν θέλει να µπει σε αυτή τη διαδικασία». 
 
Η αλήθεια είναι πως το να γίνει κάποιος δότης σπέρµατος δεν είναι εύκολη υπόθεση αφού ο ενδιαφερόµενος υποβάλλεται 
από τους ειδικούς των τραπεζών σε µια σειρά εξετάσεων που είναι χρονοβόρες, µέχρι να θεωρηθεί κατάλληλος. «Εµείς 
δεχόµαστε δότες µέχρι τριάντα ετών. Οι περισσότεροι από αυτούς είναι επαγγελµατίες στον χώρο της υγείας, ενώ 
λιγγότεροι είναι φοιτητές, 
γύρω στο 25%. Η 
συνεργασία µε τους φοιτητές 
είναι δύσκολη γιατί δεν 
µπορείς να τους βρεις 
εύκολα µετά την πρώτη 
διαδικασία αφού δεν έχουν 
µόνιµο τόπο διαµονής. 
Προτιµούµε λοιπόν άτοµα 
που µπορούµε να τα βρούµε 
εύκολα, διαφορετικά ό,τι 
γενετήσιο υλικό έχουµε 
συγκεντρώσει από κάποιον 
που δεν είναι βέβαιο ότι θα 
µπορούµε να τον βρούµε σε 
όλη τη διάρκεια της 
διαδικασίας, το πετάµε. 
Εµείς αναλαµβάνουµε να 
κάνουµε όλες τις εξετάσεις 
υγείας που χρειάζονται, 
ώστε να είµαστε βέβαιοι για 
την υγεία του δότη καθώς και 
για την ποιότητα του 
σπέρµατός του. Μπορεί να 
περάσουν αρκετοί µήνες 
µέχρι να τον επιλέξουµε, ενώ 
είναι απαραίτητο να τον δούµε ξανά για να επαναλάβουµε εκ νέου τις ιατρικές εξετάσεις». 
 
Για κάθε εκσπερµάτιση ο δότης είναι υποχρεωτικό να λαµβάνει ένα χρηµατικό ποσό ως αποζηµίωση για τα µεταφορικά 
του έξοδα, αλλά και για τον χρόνο που δαπάνησε από τη δουλειά του προκειµένου να φτάσει ώς εκεί. «Ενας δότης µπορεί 
να δίνει σπέρµα µία φορά την εβδοµάδα αν θέλουµε να έχουµε  ένα αξιοπρεπές δείγµα, ώστε να φυλαχτεί. Απαραίτητο γι’ 
αυτό είναι ο δότης να έχει µεταξύ άλλων και τρεις µέρες αποχή από το σεξ. Εµείς πληρώνουµε 50 ευρώ τη φορά. ∆εν 
δεχόµαστε ανέργους, γιατί δεν µπορείς να τους βρεις εύκολα». 
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Οπως µας εξηγεί ο κ. Ιππίκογλου, στο εξωτερικό τα δείγµατα σπέρµατος που λαµβάνονται από τους δότες χωρίζονται σε 
κατηγορίες ανάλογα µε την ποιότητά τους, γι' αυτό και οι τιµές διαφέρουν ανάλογα µε την περιεκτικότητα σε 
σπερµατοζωάρια . «Στο εξωτερικό έχουν δείγµατα διαφόρων κατηγοριών. Τα χωρίζουν σύµφωνα µε τα σπερµατοζωάρια 
και έχουν διαφορετικές τιµές. Εµείς εδώ δεν λειτουργούµε έτσι, θέλουµε να έχουµε καλά δείγµατα. Για παράδειγµα, έναν 
δότη του οποίου το σπέρµα έχει 10 εκατ. σπερµατοζωάρια εµείς τον διώχνουµε γιατί δεν θεωρείται καλός  δότης, ενώ  στο 

εξωτερικό κρατάνε το σπέρµα του και το πουλάνε στην τιµή που αξίζει».

«Χρυσές δουλειές» 

«Χρυσές» δουλειές κάνουν οι εκπρόσωποι των µεγάλων εταιρειών σπέρµατος 
που διατηρούν υποκαταστήµατα στη χώρα µας αφού εισάγουν ετησίως 
περισσότερα από 1.200 δείγµατα προκειµένου να καλύψουν τις ανάγκες των 
κέντρων εξωσωµατικής. Στην πρώτη θέση των εισαγόµενων σπερµάτων 
βρίσκεται η διεθνής τράπεζα µε την ονοµασία «Cryos» που έχει έδρα την 
πανεπιστηµιακή πόλη Ααρχους της ∆ανίας και µπήκε δυναµικά στον χώρο το 
1991. Ο Γιώργος Βουλγαρίδης που είναι βιολόγος και επιστηµονικός υπεύθυνος 
της τράπεζας SpermLab, η οποία λειτουργεί ως εκπρόσωπος της «Cryos» στην 
Ελλάδα, αναφέρει στην «Espresso» πως τα ζευγάρια ή οι άγαµες γυναίκες που 
τον επισκέπτονται και επιθυµούν να τεκνοποιήσουν γνωρίζουν εξαρχής ότι το 
σπέρµα που τους διατίθεται προέρχεται από την ευρωπαϊκή χώρα. 
  
«Οι άγαµες γυναίκες έχουν το δικαίωµα να επιλέξουν όποιον δότη θέλουν 
εκείνες και µε όποια χαρακτηριστικά επιθυµούν, σαν να διάλεγαν τον σύντροφό 
τους. Μελαχρινό ή ξανθό, µε καστανά ή µπλε µάτια. Στα ζευγάρια γίνεται 
διαφορετικά η επιλογή αφού προσπαθούµε να ταιριάξουµε τα χαρακτηριστικά 
και την οµάδα αίµατος του δότη µε αυτά του υποψήφιου πατέρα . Αυτό γίνεται 
µόνο και µόνο ώστε στο µέλλον να µην υπάρξει κάποιο πρόβληµα µε το παιδί. 
Για φανταστείτε ένα αγόρι να πάει φαντάρος και να µάθει ότι έχει οµάδα αίµατος 
ΑΒ όταν η µητέρα του έχει Α και ο πατέρας του 0. Θα πάθει σοκ και θα θελήσει 
να µάθει από τη µητέρα του ποιος είναι ο πραγµατικός του πατέρας». 

 
Επίσης, όπως µας εξηγεί ο εκπρόσωπος της δανέζικης τράπεζας σπέρµατος στην Ελλάδα, από τη στιγµή που έχει 
παραδώσει κάποια σπέρµατα που του έχουν παραγγείλει οι ενδιαφερόµενες στους γιατρούς τους, είναι υποχρεωµένος να 
γνωρίζει ακόµη και το αν η 
λήπτρια έµεινε έγκυος 
από αυτό. «Εµείς έχουµε 
πάντα ένα στοκ ώστε να 
εξυπηρετούµε τις άµεσες 
ανάγκες µιας 
εξωσωµατικής. Αν η 
λήπτρια δεν βιάζεται, 
µπορεί να έρθει από εδώ 
και να παραγγείλουµε 
όποιου δότη σπέρµα θέλει 
εκείνη, απευθείας από τη 
∆ανία, και σε καλύτερη 
τιµή. Η διακίνηση 
σπέρµατος δότη γίνεται 
µεταξύ τράπεζας και 
θεράποντα ιατρού. Με 
αυτό τον τρόπο 
παρακολουθώ το αν 
έµεινε η λήπτρια έγκυος, 
αλλά και την κίνηση του 
σπέρµατος».

«Επιλέγονται υγιείς άνδρες σωµατικά αλλά και ψυχικά...»

Στην περίπτωση που µια γυναίκα µείνει έγκυος από δότη σπέρµατος και αποφασίσει να αποκτήσει στο µέλλον και άλλα 
παιδιά, είναι σηµαντικό να έχουν ληφθεί από την πρώτη κιόλας διαδικασία και τα υπόλοιπα δείγµατα του σπέρµατος του 
συγκεκριµένου δότη, ώστε τα αδέλφια µεταξύ τους να µοιάζουν γενετικά. Ο µαιευτήρας-γυναικολόγος, εξειδικευµένος σε 
προβλήµατα  υπογονιµότητας και εξωσωµατικής γονιµοποίησης Θάνος Παράσχος εξηγεί πως οι δότες προέρχονται από 
διάφορα κοινωνικά στρώµατα, ενώ είναι ψυχικά και σωµατικά υγιείς άνδρες. «Είναι αλήθεια ότι παίρνουµε σπέρµα από τη 
∆ανία. Κάθε δότης ικανοποιεί διάφορα κριτήρια επιλογής και προτού γίνει αποδεκτός υποβάλλεται σε λεπτοµερείς ιατρικές 
εξετάσεις. Οι δότες λαµβάνουν ένα µικρό ποσό ως αποζηµίωση, αλλά αυτό που τους παρακινεί περισσότερο είναι η 
γνήσια επιθυµία τους για την προσφορά στον συνάνθρωπο. 
 
»Οι δότες υπογράφουν ένα συµφωνητικό µε το οποίο δηλώνουν ότι δεν ανήκουν σε καµία οµάδα κινδύνου και ότι ο 
τρόπος διαβίωσής τους δεν εγκυµονεί κινδύνους έκθεσης στον ιό του AIDS, αλλά και σε άλλα σεξουαλικά µεταδιδόµενα 
νοσήµατα. Επίσης, κρατείται η ανωνυµία τους» αναφέρει και εξηγεί πως είναι σηµαντικό µια γυναίκα, σε περίπτωση που 
θέλει να αποκτήσει και άλλα παιδιά, να το συζητεί από την αρχή µε τον θεράποντα γιατρό της. «Αν µια γυναίκα  αποκτήσει 
ένα παιδί και θέλει να κάνει και άλλα τότε ερχόµαστε σε συνεννόηση µαζί της ή το συζητάµε από την αρχή και 
παραγγέλνουµε και άλλα φιαλίδια σπέρµατος από τον συγκεκριµένο δότη. Ο λόγος που γίνεται αυτό είναι για να  µοιάζουν 
γενετικά τα παιδιά µεταξύ τους 100%, ώστε κάποια στιγµή στο µέλλον να µην πάθουν κάποια κρίση ταυτότητας όταν 
ανακαλύψουν ότι διαφέρουν από τα υπόλοιπα τα αδέλφια τους. Θα έχουν παρόµοια χαρακτηριστικά και ο δότης θα είναι 
πετυχηµένος». 
 
Ο κ. Παράσχος αναφέρεται και στα ποσοστά επιτυχίας των κυήσεων µε λήψη σπέρµατος. «Το αθροιστικό ποσοστό των 
κυήσεων µε λήψη σπέρµατος δότη από την πρώτη φορά είναι µεταξύ 20% µε 40%, ενώ κατά τη δεύτερη φορά τα 
ποσοστά αυξάνονται και φτάνουν µέχρι και το 60%. Το 95% του σπέρµατος που χρησιµοποιούµε εµείς είναι από το 
εξωτερικό. Ισως σε κάποιες περιπτώσεις να είναι και πιο πετυχηµένο, δεν υπάρχουν όµως συγκριτικά αποτελέσµατα». 
 
 
ΘΑΝΟΣ ΜΑΚΡΟΓΑΜΒΡΑΚΗΣ

 
 

Σχόλια χρηστών
∆εν υπάρχουν Σχόλια χρηστών για αυτό το άρθρο, γράψε το δικό σου σχόλιο
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